

KÜRTLER, ALEVİLER VE MÜLTECİLERE YÖNELİK İRKÇİ
SALDIRILARA İLİŞKİN 1 OCAK 2025-31 ARALIK 2025 TARİHLERİ
BASIN TARAMASI RAPORU

ARALIK 2025



KÜRTLER, ALEVİLER VE MÜLTECİLERE YÖNELİK IRKÇI SALDIRILARA İLİŞKİN 1

OCAK 2025-31 ARALIK 2025 TARİHLERİ BASIN TARAMASI RAPORU

SAMER (Saha Araştırmaları Merkezi); “Kürtler, Aleviler ve Mültecilere Yönelik Irkçı Saldırılarına İlişkin Basın Taraması”nın **1 Ocak – 30 Aralık 2025** dönemini kapsayan yıllık değerlendirmesinde, ulusal ve yerel basında toplam **en az 112 ırkçı, ötekileştirici veya yok sayan haber** tespit etmiştir.

2025 yılı, Türkiye’de yeniden “Barış”, “Normalleşme” ve “Toplumsal Uzlaş” söylemlerinin gündeme geldiği bir dönem olmasına rağmen, veriler; Kürtler, mülteciler ve Alevilere yönelik ırkçı, ötekileştirici ve yok sayıcı uygulamaların yaygın, süreklilik arz eden ve yapısal bir nitelik taşıdığını göstermektedir. Verilere göre, İhlaller bireysel nefret eylemleriyle sınırlı kalmayıp kamu otoriteleri, kolluk güçleri, cezaevi idareleri ve yerel yönetimler eliyle kurumsal boyut kazanmıştır.

Kürt kimliğine ve Kürtçeye yönelik ihlaller; ifade özgürlüğü, kültürel haklar, siyasal katılım ve yaşam hakkı alanlarında yoğunlaşmıştır. Kürtçe dil kurslarının kapatılması, Kürtçe şarkı, halay ve pankartlar nedeniyle gözaltı ve hapis cezaları verilmesi, Kürtçe yayın yapan medya organlarının engellenmesi, Milli Dayanışma, Kardeşlik ve Demokrasi Komisyonu toplantısında Rebia Kıran’ın sözlerine Kürtçe başlaması üzerine Türkçe konuşmaya zorlanması; Kürtçenin kamusal alandan dışlanmaya çalışıldığını göstermektedir.

Cezaevlerinde hasta tutsakların tahliyelerinin keyfi biçimde ertelenmesi, Kürtçe ifadeler nedeniyle disiplin cezaları, işkence ve açık ırkçı tehditler; ayrımcı uygulamaların kapalı kurumlarda derinleştiğini ortaya koymaktadır. Spor alanlarında, mitinglerde ve kültür-sanat etkinliklerinde Kürt kimliğine yönelik saldırılar ise bu baskının gündelik yaşama yayıldığını göstermektedir. (Tablo 1)

Mültecilere yönelik ihlaller, ağırlıklı olarak yaşam hakkı, sağlık hakkı ve geri göndermeme ilkesinin ihlali şeklinde gerçekleşmiştir. Denizlerde ve sınır hatlarında yaşanan ölümler, geri gönderme merkezlerinde ölüm ve şiddet iddiaları, hukuki güvencelerden yoksun sınır dışı uygulamaları ciddi hak ihlallerine işaret etmektedir.

Sağlık hizmetlerine erişimin engellenmesi, doğum yapan kadınların ve kronik hastaların mağdur edilmesi ile çalışma hayatında maruz kalınan şiddet ve ücret gaspı, mültecilerin sistematik biçimde korumasız ve güvencesiz bırakıldığını göstermektedir. (Tablo 2)

Alevilere yönelik ihlaller, inanç özgürlüğü ve nefret söylemi ekseninde yoğunlaşmıştır. Medyada ve sosyal alanda Alevi kimliğini hedef alan söylemler, Alevi kurum yöneticilerinin hak arama faaliyetleri nedeniyle kriminalize edilmesi, Alevi köylerine yönelik hizmet eşitsizliği ve kutsal mekânlara müdahaleler; inanç temelli ayrımcılığın sürdüğünü göstermektedir. Eğitim alanında Alevi öğrencilere yönelik nefret söylemleri de bu tablonun önemli bir parçasıdır. (Tablo 3)

Basın tarama sonuçları 2025 yılının, Türkiye’de Kürtler, mülteciler ve Aleviler açısından ayrımcılığın derinleştiği; temel hak ve özgürlüklerin sistematik biçimde ihlal edildiği bir yıl olduğunu göstermiştir.

Basına yansıyan olaylar, yaşanan ihlallerin yalnızca görünen kısmını oluşturmakta olup, gerçek tablonun çok daha ağır olma olasılığına işaret etmektedir.

2025 yılı basın taramasında **Kürtler’e** yönelik toplam **89** ırkçı/ötekileştirici olay tespit edilmiştir.

TABLO-1: 01.01.2025/31.12.2025 TARİHLERİ ARASI KÜRTLERE YÖNELİK İRKÇİ SALDIRILAR				
KİŞİ	CİNSİYET	OLAY	YER	TARİH
		turchia adlı Twitter Kullanıcısı Hesabından Yayınladığı Harita ile Kürtlere Yönelik Zoofili Suçlamasında bulundu.	ANKARA	4.01.2025
		Yeni Yaşam Gazetesinin Twitter Hesabı Askıya Alındı.	ANKARA	5.01.2025
		Mezopotamya Ajansının Twitter Hesabı Askıya Alındı.	ANKARA	5.01.2025
		JinNews Kadın Haber Ajansının Twitter Hesabı Askıya Alındı.	ANKARA	5.01.2025
		Kuzay ve Doğu Suriye’de öldürülen gazetecilerin cenazelerinin sınırdan getirilmesine izin verilmedi	SİLOPİ	8.01.2025
Fikret Erden	E	Kırıkkale F Tipi Yüksek Güvenlikli Cezaevi idaresi, hasta tutsak Fikret Erden’e gönderilen kışlık elbiseleri "renkli" olduğu gerekçesiyle kendisine vermiyor.	KIRIKKALE	8.01.2025
Mehmet Salih Erden	E	Elazığ 2 Nolu Yüksek Güvenlikli Cezaevi’ndeki 30 yıllık tutsak Mehmet Salih Erden’in tahliyesi 6 ay uzatıldı.	ELAZIĞ	8.01.2025
		Hakkari’de 11 kişi Kürtçe şarkıya eşlik etmeleri suçlama konusu yapılarak gözaltına alındı.	HAKKARİ	9.01.2025
		Amedspor, Ankaragücü karşılaşmasının ardından Zafer Partisi Genel Başkanı Ümit Özdağ tarafından hedef gösterildi. Özdağ, sanal medya platformlarında, eski görüntüler yeni gibi paylaşarak, ırkçı ifadelerle Amedspor’u hedef aldı.	ANKARA	12.01.2025
		İçişleri Bakanlığı, tutuklanan Akdeniz Belediye eşbaşkanlarının yerine kayyım atadı.	MERSİN	13.01.2025
Halil Tamucu	E	Polis ablukasındaki Akdeniz Belediyesi’nin temizlik personeli Halil Tamucu, belediyenin önündeki polisler tarafından darp edildi.	MERSİN	13.01.2025

Lokman Yalçın	E	Cezaevi İdare Kurulu'nun "iyi halli ancak dışarı çıkması sakıncalı" dediği tutsak Lokman Yalçın'ın tahliyesi 4'üncü kez uzatıldı.	GAZİANTEP	13.01.2025
Kasım Taşdoğan	E	Sanatçı Kasım Taşdoğan'a 3 Kürtçe şarkı gerekçe gösterilerek "örgüt propagandası yapmak" iddiasıyla toplam 20 ay hapis cezası verildi.	İZMİR	14.01.2025
Sıddık Güler	E	Ağır hasta tutsak Sıddık Güler'e İskenderun Cezaevi'ne götürüldüğünden beri tekerlekli sandalyesi verilmiyor.	İSKENDERUN	15.01.2025
Mazlum Akpolat	E	Müziyen Mazlum Akpolat'a seslendirdiği kürtçe şarkı sebebiyle, örgüt propagandası yapmaktan 22 ay ceza verildi.	İSTANBUL	18.01.2025
		Diyarbakır'da polisler, Kürt Edebiyatçılar Derneği binasına baskın düzenleyerek kitap ve gazetelere el koydu.	DİYARBAKIR	19.01.2025
		Hakkari'de köpek saldırısı sonucu hayatını kaybeden 12 yaşındaki Eslem Teker haberlerinin altına "ileride terörist olacaktı" ve "köpeklerin suçu yok, cahil kesim hayvan sevgisini öğretmiyor" şeklinde ırkçı yorumlar yazıldı.		19.01.2025
Emre Can Demir	E	İstemi dışında Samsun Kavak S Tipi Cezaevi'ne sevk edilen hükümlü Emre Can Demir'den, eşyaları için 5 bin TL kargo parası istendi.	SAMSUN	21.01.2025
Furkan Özen	E	Mersin Akdeniz'de polisler, kayyım protestosu sırasında zırhlı araçla çarptıkları Furkan Özen adlı genci darp ederek gözaltına aldı.	MERSİN	22.01.2025
İsa Özdoğan	E	Marmara Cezaevi'ndeki 78 yaşındaki hasta tutuklu İsa Özgan'a kelepçeli muayene dayatıldığı ve jandarmanın hakaretine maruz kaldığı belirtildi.	İSTANBUL	26.01.2025
		DEM Partili Siirt Belediyesi'ne kayyım atandı.	SİİRT	29.01.2025
Vedat Özer	E	"Barış İçin Özgürlük" mitingi ardından yürüyen kitleye polis saldırısında DEM Partili Vedat Özer, yaralandı. Beyin kanaması geçiren Özer, yoğun bakıma alındı	DİYARBAKIR	8.02.2025
		Elazığspor deplasmanından dönen Vanspor takımına ait otobüs 2 kez saldırıya uğradı. Olayda çok sayıda futbolcu ve yönetici yaralandı.	ELAZIĞ	8.02.2025
Aysun Tarkan	K	Cizir'de Dicle Nehri'ne atladığı ileri sürülen Selen Nayci'ya dair Aysun Tarkan adlı şahıs ırkçı paylaşımlarda bulundu	ŞIRNAK	11.02.2025
		Diyarbakır Valiliği, Şêx Seîd ve arkadaşlarının anmasına ilişkin yapılan etkinliği "kamu düzenini bozacağı" iddiasıyla yasakladı.	DİYARBAKIR	13.02.2025
		Jîn Art Sanat Evi'ne baskın düzenleyen polisler, güvenlik	İZMİR	14.02.2025

		kameralarını devre dışı bırakarak, tahtaya Türk bayrağı çizdi.		
		DEM Parti Osmaniye İl Örgütü Eşbaşkanı Celal Eker ile beraberindeki 2 kişi, halay çekmek ve kırmızı, sarı, yeşil mendil salladıkları gerekçesiyle gözaltına alındı.	OSMANİYE	14.02.2025
		Van Büyükşehir Belediyesi'ne İçişleri Bakanlığı kararıyla kentin valisi Ozan Balcı kayyım olarak atandı.	VAN	15.02.2025
		DEM Parti Şirnak Milletvekili Newroz Uysal Aslan'a Van'daki kayyum protestoları sırasında polislerce fiziksel saldırıda bulunuldu.	VAN	17.02.2025
E.M, Sipan Yusuf	E	Batman'da bir eve baskın düzenleyen polisin, 3 yaşındaki çocuğa silah doğrulttuğu, 16 yaşındaki E. M. ile Sipan Yusuf adlı kişiye işkence uyguladığı iddia edildi.	BATMAN	18.02.2025
		Bir grup tarafından DEM Parti Bursa İl Başkanlığının kapısına sarı torba asıldı	BURSA	18.02.2025
		Muş Alparslan Üniversitesi Kürt dili ve edebiyatı bölümünde görevli 2 akademisyene kütüphanedeki bazı kitapları okuma listesine aldıkları için ders vermelerinin engellendiği öğrenildi.	MUŞ	18.02.2025
		Lice'de polis, bir kıraathanede MEDYA Haber TV kanalını gerçekçe göstererek dükkanı 30 gün süreyle mühürledi.	DİYARBAKIR	19.02.2025
		İçişleri Bakanlığı, Qaxizman Belediyesi'ne kayyım atadı.	KARS	24.02.2025
		Sözcü TV, Ahmet Türk'ün Abdullah Öcalan'ın çağrısını Kürtçe okuduğu anları sansürledi.	İSTANBUL	27.02.2025
		JİNNEWS ve Xwebun'un X (twitter) hesapları Türkiye'de erişime engellendi. Engellemeye dair herhangi bir gerekçe gösterilmedi.	İSTANBUL	28.02.2025
		Halay çekenlerin görüntüsü çekip sanal medya hesabından paylaştığı için Mithat Konak'a ise "örgüt propagandası yapma" iddiasıyla 1 yıl 3 ay hapis cezası verildi.	DERSİM	28.02.2025
Mevlüt Aykoç, Sami Tan, Ronayi Önen		Kürt yazarlar Mevlüt Aykoç, Sami Tan ve Ronayi Önen'in 2010 yılında yazılan bandrollü Kürtçe eğitim kitabı Hînker, gerekçesi ile gözaltına alındı	DİYARBAKIR	5.03.2025
		Diyarbakır Barosu cezaevi komisyonun hazırladığı cezaevleri raporuna göre, Kürtçe kitapların verilmediği, Kürtçe kitaplarla ilgili tercüman parası istendiği kaydedildi. Yine Kürtçe mektup gönderilmek istendiğinde bunun engellendiğini bilgileri de rapor da yer aldı.	DİYARBAKIR	13.03.2025

Nezir Budak	E	DBP Diyardin İlçe Eşbaşkanı Nezir Budak, emniyetin konuşmasını google translate üzerinden yanlış çevirisi nedeniyle tutuklandı.	AĞRI	17.03.2025
Ferhat Musa	E	Sincan 1 Nolu Yüksek Güvenlikli Kapalı Cezaevi'nde tutulan İKBY'li Kürt tutuklu Ferhat Musa'nın kolu gardiyanların şiddeti sonucunda kırıldı.	ANKARA	19.03.2025
		ABB başkanı mansur yavaş, Saraçhane'de yaptığı konuşmasında, Newroz kutlamaları için Kürtlerin kullandığı tarihsel ve kültürel imgeler için 'paçavra' benzetmesinde bulundu.	İSTANBUL	22.03.2025
		Van Büyükşehir Belediyesi'ne atanan kayyım, kadın çalışanları zorla belediye dışı temizlik işlerine gönderiyor.	VAN	28.03.2025
Umut Botan	E	“Şervano” şarkısını “tehlikeli” bulan Şırnak Cumhuriyet Başsavcısı, şarkıyı seslendiren şarkıcı Umut Botan’ın “örgüt propagandası”ndan cezalandırılmasını istedi.	ŞIRNAK	4.04.2025
Yakup Aydın	E	Kars'ın Kağızman ilçesinde, “Yan baktın” diyen Uzman Çavuş Selman K., Yakup Aydın adlı yurttaş katletti.	KARS	6.04.2025
		İpekyolu Belediyesi'nin bir parka "Orhan Doğan Barış Parkı" ismini verme kararı kaymakamlık tarafından reddedildi.	WAN	10.04.2025
		Antalya'da valiliğin aldığı yasak kararı sonrası Kürtlerin yoğun yaşadığı mahallelerde sokak düğünleri engellenmeye başlandı.	ANTALYA	12.04.2024
Metin Toprak	E	Kırıklar Cezaevi'ndeki 30 yıllık tutsak Metin Toprak'ın tahliyesi “pişmanlık” dayatmasını kabul etmediği gerekçesiyle 9 ay ertelendi.	İZMİR	13.04.2025
Rojhat Burakmak	E	Diyarbakır 2 No'lu Yüksek Güvenlikli Kapalı Cezaevi'nde tutulan Rojhat Burakmak şüpheli şekilde yaşamını yitirdi.	DİYARBAKIR	18.04.2025
		Dêrsim'deseçim çalışmaları döneminde Kürtçe şarkılar eşliğinde halaya duran siyasetçilere 10'ar ay hapis cezası verildi.	DERSİM	29.04.2025
		Lice Jandarma Komutanlığı, ele geçirdiği uyuşturucuyu “Lice” yazısıyla görüntüleyip o şekilde yaktığı görüntüleri basına servis etti.	DİYARBAKIR	2.05.2025
		Van Devlet Tiyatrosu'nun "müdür uygun görmedi" gerekçesiyle "Ma diz yek e!" adlı Kürtçe oyuna salon verilmedi.	VAN	6.05.2025
İlyas Tokmak	E	Viranşehir ilçesinin Arapbaba kırsal mahallesine baskın yapan askerler, İlyas Tokmak adlı genci darp etti.	ŞANLIURFA	10.05.2025

İlyas Başak	E	Kırıklar 2 No'lu Cezaevi'nde tutuklu olan İlyas Başak, Cezaevi müdürü olan D.Y., 'Ben sizin fermanınızım, sizin buradan ancak cenazeniz çıkar' deyip,ağır fiziki ve psikolojik baskı altında olduklarını aktardı.	İZMİR	18.05.2025
		Bitlis'te belediye ve Ziraat Bankası sponsorluğunda düzenlenen Gençlik Festivali ve Kitap Fuarı'na katılmak isteyen beş Kürt yazarın, valiliğin herhangi bir gerekçe sunmadan etkinliğe katılımı engellendi.	BİTLİS	20.05.2025
		Yeni açılan Mezopotamyalılar Dil ve Kültür Araştırma ve Geliştirme Derneği'ne askerlerin geldiğini söyleyen Cevdet Zılanlı,"Derneğin açılışından bir gün sonra ilçe karakolundan bazı asker ve dernekler masasından bazı siviller derneğimize gelip sorgulama yaptılar. En önemlisi dernek tabelasında Kürtçe büyük harflerle yazılmasına tepki göstererek, bu durumun Kürtçenin Türkçeden üstün olarak değerlendirilmesi oldu ve bu kelimelerle ilgili hukuka aykırı yorumlar yaptılar."dedi	TEKİRDAĞ	21.05.2025
		Elazığspor ile deplasmanda karşılaşacak olan Vanspor'un oyuncuların otel rezervasyonu iptal edildi. İrkçı taraftar grupları, "cenaze araçları" ile ölüm tehditleri savurdu.	ELAZIĞ	24.05.2025
		DEM Parti il binasına yönelik taşlı saldırı gerçekleştirildi.	ÇANAKKALE	26.05.2025
		Dicle Üniversitesi İletişim Fakültesi Gazetecilik Bölümü'nün ilk mezunları için düzenlenen mezuniyet töreninde, "Şagirtên Apê Musa Hatin" (Apê Musa'nın öğrencileri geldi) yazılı pankartla salona girmek isteyen öğrenciler engellendi.	DİYARBAKIR	30.05.2025
		Pegasus havayollarının İstanbul-Diyarbakır uçuşunda görevli hostesin Türkçe bilmeyen yurttaşlara yönelik ırkçı yaklaşımını bir sosyal medya kullanıcısı teşhir etti.	İSTANBUL	10.06.2025
Agit Kortak	E	Erzincan Yüksek Güvenlikli Kapalı Cezaevi'nde tutulan Agit Kortak'a, not defterlerinde yer alan Kürtçe şarkılardan dolayı hücre cezası verildi.	ERZİNCAN	4.07.2025
Nevzat Hamzaogulları	E	Saray ilçesinde polisler, ev baskınında Nevzat Hamzaogulları'nı darp ederek, eşini de ölümle tehdit etti.	VAN	6.07.2025
		Kürtçe yayın yapan 'Ajansa Welat' instagram hesabı 'topluluk kurallarını ihlal' gerekçesiyle kapatıldı.		10.07.2025
		Araçlarında, piknik dönüşü kürtçe müzik dinleyen 10 kişilik bir aile, kürtçe müzik dinledikleri için polisler tarafından darp edildi. Aileden 3 kişi tutuklandı.	İSTANBUL	13.07.2025

		İzmir'in Konak ilçesinde, Kürtçe dil kursları veren Avesta Derneği'ne belediye zabıtalrı tarafından mühür vuruldu.	İZMİR	1.08.2025
AİLE		8 kişilik Kürt aileye ırkçı bir grup saldırı gerçekleştirdi. Saldırganlar, aileyi "Burası Türkiye Cumhuriyeti, nasıl Kürtçe konuşuyorsunuz?" diyerek darp etti. 66 yaşındaki Sabiha Nazlı ve bebek Ayla Avcı ağır şekilde yaralandı	MERSİN	11.08.2025
ÇOCUK	ERKEK	Uzman çavuş İbrahim Sarı'nın bisiklet sürerken eşine çarpıp düşürdüğü iddiasıyla bir çocuğu şiddete maruz bıraktı. Hastaneye kaldırılan çocuğun bileği kırıldı.	HAKKARİ	14.08.2025
REBİA KIRAN	KADIN	Milli Dayanışma, Kardeşlik ve Demokrasi Komisyonu toplantısında Rebia Kiran sözlerine Kürtçe başladı, uyarılar üzerine Türkçe devam etmek zorunda kaldı. Kürtçe konuşma özgürlüğünün fiilen kısıtlanması, toplantıda Kürtçe ifade kullanmanın engellenmesi.	ANKARA	20.08.2025
AZİZE ÖNKOL-ROJHAT ÖNKOL		Licê ilçesinin Çemê Erika (Birlik) kırsal mahallesindeki Kêlesi mezrasında, YJA Star üyesi Azize Önkol ve HPG'li Rojhat Önkol adlı kardeşlerin mezarları, askerler tarafından yıkılmak istendi. Askerler, İçişleri Bakanlığı tarafından savcılığa mezarların yıkılması yönünde talimat verildiğini söyledi.	DİYARBAKIR	26.08.2025
TUTSAKLAR	ERKEK	Kırşehir Yüksek Güvenlikli cezaevi yönetimi ve gardiyanların, tutsakları provoke etmeye yönelik faşizan tutumları, fiziksel işkence uygulamaları ve tehditleri, tutsakların temel haklarını ihlal etmektedir. Özellikle, cezaevi personelinin kamuflajlarının omuzlarına kurt figürü yapıştırması ve tutsakların hücreye atılması gibi uygulamalar geliştiriliyor.	KIRŞEHİR	26.08.2025
ABDURRAHİM ERZEN	ERKEK	Şırnak'ın Cizre ilçesinde, HPG üyesi Abdurrahim Erzen'in 4 Şubat'ta yaşamını yitirmesinin ardından kurulan taziye evi, polisler tarafından engellendi. İçişleri Bakanlığı, ailenin kendi isteğiyle taziye evinden çıktığını iddia etti; ancak anne Asya Erzen, bu açıklamayı yalanladı ve polislerin kendilerini taziye evinden çıkardığını belirtti.	ŞIRNAK	27.08.2025
İŞÇİLER (24 KİŞİ)	ERKEK	Kürt mevsimlik tarım işçileri silahla ve sopayla saldırıya uğradı, bir kişi hastaneye kaldırıldı.	NİĞDE (BOR-ÇUKURKUYU)	28.08.2025
ORHAN İDİLKURT	ERKEK	Niğde'nin Bor ilçesine bağlı Çukurkuyu beldesinde, Siverek'ten gelen mevsimlik Kürt işçilerden Orhan İdikurt, domates tarlasında çalışırken tarla sahibi Cemal Özer ve yakınları tarafından silahlı saldırıya uğradı.	NİĞDE	29.08.2025

ŞİRİN IŞIK	KADIN	2018 yılında YJA-Star üyesi olduğu belirtilen Şirin Işık için kurulan taziye polis ekipleri tarafından taziye evinin önü zırhlı araçlarla kapatılarak engellendi.	MERSİN	1.09.2025
MEHMET EMİN VURAL	ERKEK	Adana Kürkçüler Cezaevi'nden tedavi için Metris R Tipi Cezaevi'ne sevk edildi. Cezaevi müdürünün kendisine "Bir Kürt'ü öldürmek bizim için bir bardak su içmek kadar kolay" diyerek ırkçı tehditte bulunduğunu aktardı	İstanbul – Metris R Tipi Cezaevi	5.09.2025
EĞİTİMSEN ÜYELERİ	KARMA	Eğitim Sen'in "Ana Dilde Eğitim" talebiyle yapmak istediği yürüyüş valilik kararı gerekçe gösterilerek polis tarafından engellendi. Sendika üyeleri "Em perwerdehiya bi zimanê dayikê dixwazin" pankartıyla oturma eylemi gerçekleştirdi; "Zimanê me rûmeta me ye" ve "Baskılar bizi yıldıramaz" sloganları atıldı. Yürüyüş yapılamadığı için basın açıklaması da engellendi.	MARDİN/KIZILTEPE	8.09.2025
TED Diyarbakır Koleji öğrencileri (etkilenen grup: Kürt öğrenciler)	KARMA	26 Eylül Türk Dil Bayramı kapsamında okulda "Tek Dil Türkçe" temalı etkinlik yapıldı. Öğrencilere Karamanoğulları Hükümdarı II. Mehmet'in "Bugünden sonra divanda, dergâhta, çargâhta, mecliste ve meydanda Türkçeden başka dil kullanılmayacaktır" fermanı okutuldu. Uygulama, Kürt öğrenciler ve veliler tarafından kültürel asimilasyon ve dil ayrımcılığı olarak eleştirildi.	DİYARBAKIR	26.09.2025
DENİZ UNDAV	ERKEK	Deniz Undav UEFA Avrupa Ligi maçında (Fenerbahçe–Stuttgart), sahada ve tribünlerde ırkçı saldırıya uğradı. Maç sırasında Fenerbahçe taraftarları tarafından yuhalama, küfür ve hakaretlere uğradı . Maç sonrasında sosyal medyada ırkçı nefret kampanyası devam etti	İSTANBUL	23.10.2025
MURAT DEMİRKAL	ERKEK	Sakarya'da bir halı saha maçında Murat Demirkal, Amedspor forması giydiği için saldırıya uğradı, darp edildi. Saldırganlar Demirkal'ın forması üzerinden zorla çıkarıp yanlarında götürdü. Saldırı, Amedspor forması üzerinden kimliğe ve aidiyete yönelik bir nefret/şiddet eylemi olarak gerçekleşti.	SAKARYA	23.10.2025
A.Y. İSİMLİ ÇOCUK	ERKEK	İzmir Menemen'de lise öğrencisi A.Y., sınıfta Kürtçe şarkı eşliğinde halay çektiği videoyu sosyal medyada paylaştığı gerekçesiyle "örgüt propagandası yapmak" suçlamasıyla tutuklandı. Videoda yer alan beş öğrenci gözaltına alınıp serbest bırakıldı.	İZMİR	28.10.2025
ZİHİNSEL ENGELLİ ÇOCUK	ERKEK	Kimlik yanında olmadığı gerekçesiyle asker tarafından durdurulup polis ve jandarma eşliğinde karakola götürüldü; karakolda fiziksel şiddet ve "Siz Kürtler adam olmazsınız" şeklinde ırkçı hakaretlere maruz bırakıldı	MUĞLA	15.11.2025

Üniversite Öğrencileri		Eskişehir’de üniversite öğrencilerine yönelik açılan Kürtçe kursu, Odunpazarı İlçe Milli Eğitim Müdürlüğü’nden gelen bir komisyon tarafından “ihbar” gerekçesiyle engellendi. Kolluk Kuvvetleri “izinsiz eğitim-öğretim faaliyeti yürütüldüğü” iddiasıyla kursa müdahale etti ve kurs yarıda bırakılmak zorunda kaldı.	ESKİŞEHİR	7.12.2025
Kasım Sanlığ, Hüseyin Er, Nurettin Erdemci, Nurettin Vural, Özgür Eksik, Murat Şimşek, Turgay Vural	ERKEK	Rize Kalkandere L Tipi Kapalı Cezaevi’nde kalan 7 tutsağa, kendi aralarında düzenledikleri bilgi yarışmasında “Mahabad” ve “Kürdistan” kelimelerini kullandıkları gerekçesiyle disiplin cezası verildi.	RİZE	8.12.2025
İSHAK DAYAN	ERKEK	Burdur Yüksek Güvenlikli Cezaevi’nde tutsak İshak Dayan, gardiyanlar tarafından “Türk’ün gücünü göreceksin” denilerek darp edildi; ters kelepçe ile yere yatırılıp boğazına bastırıldı, kaburgaları tekmelendi ve ırkçı söylemlerle tehdit edildi.	BURDUR	3.12.2025
EMRE EKİNCİ	ERKEK	Muğla’nın Bodrum ilçesinde bir inşaatta çalışan Kürt işçi Emre Ekinci, iş arkadaşlarıyla Türkiye’deki güncel gelişmeleri konuştuğu gerekçesiyle “siyaset konuşmak” ve “örgüt propagandası yapmak” iddiasıyla işten çıkarıldı. Haklarını talep etmesi üzerine “terör propagandası” suçlaması ve sicil tehdidiyle karşı karşıya bırakıldı.	MUĞLA	17.12.2025
LEYLA ZANA	KADIN	Bursaspor–Somaspor maçında Bursaspor’un bir grup taraftarı, Kürt kadın siyasetçi Leyla Zana’yı hedef alan cinsiyetç ve ırkçı tezahüratlarda bulundu.	BURSA	17.12.2025
TÜLAY DİKEN ALLAHVERDİ	KADIN	Tülay Diken Allahverdi, WhatsApp paylaşımlarında Kürt ve Arap kimliğini hedef alan ırkçı ifadeler kullandı. Paylaşımlarında Kürtlerin haklarının azaltılması, kamuda çalıştırılmamaları ve batı kentlerini boşaltmaları gerektiği gibi ifadeler yer aldı.	KARS	12.12.2025
KOMA AMED		Koma Amed müzik grubunun Yahya Kemal Beyatlı Kültür Merkezi’nde vereceği konser, Küçükçekmece Kaymakamlığı tarafından herhangi bir gerekçe gösterilmeden “uygun görülmedi” denilerek engellendi.	İSTANBUL	20.12.2025
AMEDSPOR TARAFTARLARI		Amedspor’un Bodrumspor ile oynadığı maç öncesinde, Bodrum İlçe Stadi çevresinde Amedspor taraftarlarına yönelik ırkçı saldırı gerçekleşti. Aralarında kadın ve çocukların bulunduğu taraftar grubundan Gülizar Özdemir yaralandı.	BODRUM (MUĞLA)	22.12.2025

2025 yılı basın taramasında **Mültecilere** yönelik toplam **17** ırkçı/ötekileştirici olay tespit edilmiştir.

TABLO-2: 01.01.2025/31.12.2025 TARİHLERİ ARASI MÜLTECİLERE YÖNELİK İRKÇİ SALDIRILAR				
KİŞİ	CİNSİYET	OLAY	YER	TARİH
İ.A., M.A	K	Konya'da kaybolan 15 ve 16 yaşlarındaki kız çocukları Gaziantep'te bulundu. Ailelerine haber verilmeden kız çocukları çocuk esirgeme kurumunun yurduna bırakıldı	GAZİANTEP	3.01.2025
Samah Rafat A.	K	Süleymaniye Kadın Doğum ve Çocuk Hastalıkları Eğitim ve Araştırma Hastanesi'nde doğum yapan Filistinli Samah Raf'at A. Ahmad, doğum masraflarını ödeyemediği için hastanenin bebeğini alıkoyduğunu söyledi.	İSTANBUL	11.01.2025
M.S	K	Zekeriya A. Suriyeli kardeşler M.S (12) ve A.S (5) yi yaraladı. M.S hayatını kaybetti.	İSTANBUL	14.01.2025
		Aydın'ın Kuşadası ilçesi açıklarında bir mülteci botu sahil güvenlik birimlerince vuruldu, 4'ü Çocuk 7 mülteci öldü.	AYDIN	16.01.2025
Tabriz Saifi	E	Göçmen Tabriz Saifi'nin tedavi olabilmek adına yaptığı başvurular sonuçsuz bırakıldı.	BURSA	17.03.2025
Muhammed Alkayali	E	Kırklareli'ndeki Pehlivan köyü Geri Gönderme Merkezi'nde tutulan Muhammed Alkayali Suriye'ye gönderilme tehlikesi yaşıyor.	KIRKLARELİ	2.04.2025

		Fethiye ilçesi açıklarında alabora olan lastik bottaki mültecilerden 2'si hayatını kaybetti, 2'si yaralı olarak kurtarıldı.	MUĞLA	6.04.2025
Shahla Pırastah	K	Yaklaşık 8 yıldır Diyarbakır'da yaşayan ve daha önce de tehdit edilen İran nüfusuna kayıtlı Shahla Pırastah, sınır dışı edilmek isteniyor.	DİYARBAKIR	7.04.2025
Tebriz Saifi	E	Tebriz Saifi haftada üç kez diyalize girmesi gerekirken, sağlık güvencesi engeline takıldı. Hukuki hakları tanınmıyor, yaşama hakkı risk altında.	BURSA	9.04.2025
Taha Elgazi	E	İstanbul'daki evinden polis tarafından alınan ve kendisinden uzun süre haber alınamayan mülteci hakları savunucusu Taha Elgazi, eşiyle birlikte Suriye'ye geri gönderildi.	İSTANBUL	20.05.2025
K.H.	KADIN	İstanbul Çatalca Geri Gönderme Merkezi'nde tutulan mülteci/sığınmacı bir kadının yaşamını yitirdiği öğrenildi. Basında yer alan haberlerde mülteci/sığınmacının intihar ettiği iddia edildi. Haberde ayrıca 2 mülteci/sığınmacının daha gözaltı merkezinde intihar girişiminde bulunduğu belirtildi. detaylı bilhi	İSTANBUL	8.08.2025

Nanaxanim Babazade	Kadın	Kadın hakları aktivisti ve mülteci Nanaxanim Babazade, ifade ve siyasi haklarını kullandığı gerekçesiyle gözaltına alındı ve geri gönderme merkezine sevk edildi. Gözaltı süresince fiziksel ve cinsel şiddete maruz kaldığı, ölüm tehdidi nedeniyle geri gönderilmesinin hayati risk taşıdığı İHD Ankara Şubesi tarafından açıklandı.	Ankara	25.08.2025
AHMAD AABO	ERKEK	13 yıldır Türkiye'de yaşayan ve HIV tanısı alan Suriyeli mülteci/sığınmacı Ahmad Aabo'nun geçici koruma statüsünün "bulaşıcı hastalık taşıdığı" gerekçesiyle iptal edildiği ve bu nedenle ücretsiz tıbbi tedaviye erişemediği öğrenildi.	İSTANBUL	23.08.2025
İRANLI İNŞAAT İŞÇİLERİ	ERKEK	TOKİ konutlarında çalışan İranlı işçiler 2 aydır alamadıkları ücretleri isteyince ana firma (Aydın Grup) ve taşeron NMO Elektrik'in özel güvenlikçileri tarafından saldırıya uğradı; bazı işçilerin kolu, bacağı ve kalçası kırıldı.	HATAY	
		Balıkesir'in Ayvalık ilçesi açıklarında Sahil Güvenlik ekiplerine ait bir geminin sığınmacı/göçmen taşıyan başka bir gemiye çarpması sonucu 6 kişinin yaşamını yitirdiği, 1 kişinin ise yaralandığı öğrenildi.	BALIKESİR	9.09.2025

NİCOLAI PALAMARCIUC	ERKEK	Moldova vatandaşı Nicolai Palamarcuuc isimli kişinin çalıştığı işyeri sahibinin yakınları olduğu bildirilen kişiler tarafından gözaltına alındığı ve fiziksel şiddete maruz kaldığı ve tedavi gördüğü hastanede yaşamını yitirdiği öğrenildi.	İSTANBUL	23.09.2025
		Aydın'ın Didim ilçesi açıklarında mülteci/göçmen taşıyan bir lastik botun batması sonucu Afganistan vatandaşı bir kadın ve bir çocuk olmak üzere 2 kişinin öldüğü öğrenildi.	AYDIN	25.09.2025

2025 yılı basın taramasında **Alevilere** yönelik toplam **6** ırkçı/ötekileştirici olay tespit edilmiştir.

TABLO-3: 01.01.2025/31.12.2025 TARİHLERİ ARASI ALEVİLERE YÖNELİK İRKÇİ SALDIRILAR				
KİŞİ	CİNSİYET	OLAY	YER	TARİH
		Yeni Şafak gazetesi yazarı İsmail Kılıçarslan Suriye'de alevilere dönük saldırılar üzerine köşesinde alevilere yönelik ırkçı yazı kaleme aldı.	İSTANBUL	9.03.2025
Aslan Uzun	E	Suriye'deki Alevilere ve diğer azınlıklara yönelik katliama 'insanlığa karşı işlenen suçlar' kapsamında soruşturma açılması için dilekçe veren Hacı Bektaş Veli Anadolu Kültür Vakfı Avcılar Şubesi (HBVAKV) ve Yeşilkent Cemevi Başkanı Aslan Uzun tutuklandı.	İSTANBUL	20.03.2025

		Varto ilçesinde Alevilerin yoğunlukta yaşadığı Qurçık ve Gomezil köylerinde yaşayan yurttaşlar, yol ve altyapı sorunlarının çözülmesini istiyor. Köy sakinleri, inançları nedeniyle hizmet alamadıklarını belirtiyor.	MUŞ	6.07.2025
ZİYARET KÖYÜ SAKİNLERİ	KARMA	Dersim – Ovacık Ziyaret köyünde Alevi toplumunun kutsal mekânı Munzur Gözeleri’ne turizm objesi olarak müdahale ediliyor; köyün yakınında mescit açılması planlanıyor. Yurttaşlar, bunun rızaları dışında yapılması nedeniyle asimilasyon ve inanç merkezlerine müdahale olarak değerlendiriyor.	DERSİM	20.08.2025
		İzmir Çiğli’de bir din kültürü öğretmeni, ders sırasında Alevi öğrencilere “dinsizdir, cehenneme giderler” gibi ifadeler kullanarak nefret söyleminde bulundu. Velilerin şikayeti üzerine öğretmen görevden alındı.	İZMİR	25.10.2025
ORHAN SARIBAL	ERKEK	CHP Milletvekili Orhan Sarıbal’ın Seyit Rıza’yı Alevi kültürünün hak ve adalet öğretisinin simgesi olarak anmasının ardından, sosyal medyada Sarıbal’ı hedef alan, Alevi kimliğini ve inanç temelli ifadelerini aşağılayan söylemlerle yürütülen nefret ve linç kampanyası başlatıldı.	TÜRKİYE/SOSYAL MEDYA	15.11.2025